
8. Lekce

Hlavní je prevence, kterou lidé 
zanedbávají, protože si myslí, 
že právě u nás jim až takové 
lavinové nebezpečí nehrozí. 
Třeba v Alpách jsou určitě 
opatrnější, protože si riziko 
daleko více uvědomují.

Moderátorka:
Aha.

Horský záchranář:
Často lidé spoléhají také na to, 
že je zachrání horská služba. Ta 
se ale v drtivé většině případů 
dostane na místo pozdě.

Moderátorka:
Jaká je šance na přežití v lavině?

Horský záchranář:
Při vyhrabání do 15 minut je 
šance 98 procent. Po půl hodině 
klesá na 50 procent, po 45 
minutách už je to jen 10 procent.

Moderátorka:
Za jak dlouho se horská služba 
může na místo dostat?

Horský záchranář:
Do 15 minut to bohužel většinou 
není možné, když dorazí 
do hodiny, je to úspěch, zpravidla 
to ale trvá déle. Já sám jsem se 
účastnil 36 záchranných akcí, 
vyhrabal jsem 22 lidí, ani jeden 
nepřežil.

Moderátorka:
Jak časté jsou teda laviny 
v Česku?

Horský záchranář:
V Krkonoších spadne každý rok 
průměrně 50 lavin, v Jeseníkách 
méně než 10. Každá zima je 
ale jiná, záleží na sněhových 
a povětrnostních podmínkách. 
Ročně u nás pod lavinou zemře 
jeden až dva lidé.

Horský záchranář:
Momentálně je to přibližně 
sto zaměstnanců a čtyři stovky 
dobrovolných členů.

Moderátorka:
Práce horských záchranářů 
samozřejmě obnáší zásahy 
během celého roku, kdy se 
mohou nejen v zimě turisté 
v horách ztratit nebo zranit, např. 
v nebezpečnějším terénu.

Horský záchranář:
Ano, s tím se setkáváme 
často. Důvodem bývá, že se 
turisté vybavením a někdy ani 
obuví a oblečením dostatečně 
nepřipraví na cestu anebo 
nepočítají se změnami a nepřízní 
počasí, kdy může být mlha, 
bouřka nebo hodně silný vítr. 
Mnohdy stačí i to, že spadne 
tma. Často také turisté bohužel 
přeceňují své síly a vydávají se 
na delší nebo složitější túry, než 
na které stačí. Nebo prostě jen 
podceňují možná nebezpečí.

Moderátorka:
V zimě jsou to pak asi nejčastěji 
úrazy na sjezdovkách, že?

Horský záchranář:
Bohužel ano.

Moderátorka:
Zaměřme se ale na ty laviny. 
Lidé si je často spojují s vyššími 
pohořími, než jsou třeba 
Krkonoše.

Horský záchranář:
Je důležité si uvědomit, že 
i v našich horách, které jsou 
podstatně menší než třeba Alpy, 
je nutné dodržovat všechny 
zásady bezpečného pohybu 
na horách, v případě lavinových 
oblastí to platí dvojnásob. 

Moderátorka:
Krásný dobrý den všem našim 
posluchačům, je tu další díl 
pravidelného pořadu Co vás 
zajímá, ve kterém se dnes 
zaměříme na přírodní katastrofy 
v Česku a s nimi spojené zásahy. 
Jako prvního vítám ve studiu 
velitele horské služby Jana 
Paličku. Dobrý den, Honzo!

Horský záchranář:
Dobrý den, děkuji za pozvání.

Moderátorka:
Dneska jsem si vás pozvala, 
abychom si popovídali o práci 
horských záchranářů a také 
o lavinách v Česku. Jak jste se 
k té práci vlastně dostal?

Horský záchranář:
Vždycky jsem miloval hory 
a lyžování a taky jsem chtěl být 
svou prací užitečný. Takže to byla 
docela jasná volba. Navíc to dělal 
i tatínek mé manželky, tak tomu 
nahrálo i tohle.

Moderátorka:
Nejdřív jste nastoupil jako 
dobrovolný člen horské služby, 
že?

Horský záchranář:
Ano, trvalo to samozřejmě roky, 
než jsem se dostal k pozici 
ústředního náčelníka Horské 
služby České republiky.

Moderátorka:
Kde všude v Česku horská služba 
působí?

Horský záchranář:
Na Šumavě, v Krkonoších, 
v Orlických horách, Jeseníkách, 
Beskydech, Jizerských 
a i Krušných horách.

Moderátorka:
Kolik vlastně máte zaměstnanců?
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Moderátorka:
S jakou nejnebezpečnější situací 
jste se setkal?

Horský záchranář:
Jednou jsme měli zásah u tří 
skialpinistů. Dva z nich sjeli 
po svahu dolů, třetí lyžařka se 
bála, traverzovala svah a lavinu 
utrhla. Žena zůstala nahoře 
a zbylé dva muže lavina smetla. 
Jeden se dokázal vyhrabat sám, 
druhého jsme začali hledat 
a nebylo jisté, jestli nepřijde 
další lavina, tak to bylo docela 
nebezpečné.

Moderátorka:
Abychom to shrnuli. Důležitá 
je tedy prevence, opatrnost, 
samozřejmě lavinová výstroj. Co 
obsahuje?

Horský záchranář:
Pípák, lavinovou sondu, lopatku 
a mobil.

Moderátorka:
A co tedy dělat, když lavina 
spadne?

Horský záchranář:
Okamžitě je třeba podat zprávu 
mobilním telefonem a popsat, 
co se stalo, kde lavina spadla. 
Taky je potřeba říct, kolik je 
zasypaných, jestli je někdo 
zraněný, jaká je velikost laviny, 
jaké je na místě počasí.

Moderátorka:
Pane Paličko, mockrát děkujeme 
za rozhovor i užitečné informace 
a ať máte výjezdů k takovýmto 
událostem co nejméně.

Horský záchranář:
Také děkuji, na shledanou!


